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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

70 درصد رکود اقتصادی ناشی از سوءمدیریت است
آرمان

این روزنامه حامی دولت نوشت: خطري كه جدي تر از معضل بيكاري 
اقتصاد را تهدید مي كند؛ ایجاد حباب در ميزان رشــد اشتغال است. در 
شرایطي كه سال گذشته بيش از 700 هزار نفر روانه بازار كار شدند اما در 
سه ماهه نخست سال با كاهش 8 درصدي توليدات روبرو بوده ایم. این ارقام 
كنار هم زنگ خطري براي برنامه ریزان كشوري در زمينه اشتغال است. 
توجه به رشد كمي آمارها مسئولان مربوطه را از توجه به كيفيت دور كرده 
است. آمارها نشان مي دهد تعداد شاغلان كشور در بخش هاي كشاورزي، 
صنعت و خدمات از بهار 93 تا بهار 94 از 21 ميليون و 105 هزار و 695 
نفر به 21 ميليون و 861 هزار و 106 نفر رســيد. به عبارتي به جمعيت 

شاغل كشور در مدت یادشده 755 هزار و 411 نفر اضافه شده است. 
از ســویي دیگر مسعود خوانساري، رئيس اتاق بازرگاني تهران، اخيرا 
در پنجمين نشست هيئت نمایندگان اتاق اعلام كرد: در سه ماهه نخست 
امسال توليدات كشــور با كاهش 8 درصدي روبرو بوده است. این ركود 
صرفا نتيجه شرایط تحریم نيست زیرا به گفته كارشناسان تنها 20 تا 30 
درصد مشكلات اقتصادي كشور به دليل تحریم بوده است و مابقي ناشي 

از سوءمدیریت ها است.
سقوط آزاد بخش اقتصادی کشور
صدای فعالان اقتصادی را درآورد

ابتکار
ابتكار در گزارشــی از وضعيت ركود اقتصادی نوشت: دو سال از عمر 
دولت به كنترل تورم گذشــت و آنقدر تكرار شد كه كنترل تورم شده و 
دولت همچنان به تمركز بر این ضایعه اقتصادی پابند اســت كه صدای 
همه فعالان اقتصادی درآمد، چرا كه آنقدر كه دولت بر سر كنترل تورم 
وقت و انرژی گذاشت، از ركود غافل شد و همين امر سبب شد تا صدای 

همه فعالان اقتصادی دربياید.
آنها اكنون به نقطه ای رسيده اند كه می  گویند دیگر نمی خواهند شاهد 
برنامه تک بعدی دولت یعنی همان كاهش تورم باشــند و دولت به ركود 
بی توجه باشد بلكه می خواهند تورم را هم تحمل كنند اما ركود دست از 
سرشان بردارد. حال این موضوع آنقدر جدی شده است كه بخش خصوصی 
به صراحت نسبت به سقوط آزاد بخش اقتصادی كشور هشدار می دهد و 
می گوید كه نگران است این بی توجهی دولت به ركود، كار را آنقدر پيچيده 

كند كه دیگر نتوان به این راحتی ها درستش كرد.
مسعود خوانساری هم كه این روزها سكاندار بزرگ ترین نهاد خصوصی 
در پایتخت است، نسبت به این موضوع بار دیگر هشدار می دهد و می گوید 
كه وضعيت اقتصادی بسيار خطرناک است و دولت باید به ركود پایان دهد. 
این تنها البته حرف خوانساری نيست بلكه پژوهش هایی هم كه از سوی 
برخی نهادهای رسمی دولت و به سفارش فعالان اقتصادی و اتاق بازرگانی 
انجام شده است، این را به خوبی روایت می كند. آنگونه كه این گزارشات 
نشان می دهد، توليد صنعتی در فصل اول 1394 نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل با كاهش مواجه بوده است؛ این برخلاف روند توليد صنعتی 
در سال 1393 است كه رشد مثبت را نشان می داد. بر این اساس، رشد 
توليد صنعتی بدون فرآورده های نفتی نســبت به فصل مشابه سال قبل 
منفی 7/6 درصد و نســبت به فصل قبل 5/9 درصد است. در این فصل، 
عملكرد صنعت فرآورده های نفتی بدتر از ســایر صنایع بود، به طوری كه 
اگر تغييرات توليد این صنعت هم در محاسبه شاخص توليد صنعتی در 
نظر گرفته شود، شاهد بدتر شدن رشد توليد خواهيم بود. از طرف دیگر 
عملكرد صنعت خودرو كماكان رو به بهبود اســت و در فصل اول 1394 
نسبت به مدت مشابه رشد را نشان می دهد. از این رو، اگر شاخص توليد 
صنعتی بدون در نظر گرفتن صنعت خودرو را در نظر بگيریم، رشد توليد 
را پایين تر نشان می دهد. بررسی های این تحقيق حكایت از آن دارد كه 
مقایسه شاخص توليد صنعتی شركت های بورسی با روند شاخص توليد 
كارگاه های بزرگ صنعتی و ارزش افزوده صنعت و معدن نشان دهنده این 
است كه شاخص محاسبه شده با استفاده از اطلاعات شركت های بورسی 
تا حدود زیادی می تواند تغييرات در بخش صنعتی كشور را پوشش دهد.

درخواست وزیر صنعت برای بازگشت
به نظام توزیع رانت در پتروشیمی

همشهری
همشهری درباره بازگشت به نظام توزیع رانت در محصولات پتروشيمی 
نوشته اســت: با وجود مخالفت های ستاد هدفمندی یارانه ها و كارگروه 
حمایت از توليد، تلاش وزارت صنعت برای خروج محصولات پتروشيمی 

از بورس كالا همچنان ادامه دارد.
 پس از مواضع عجيب و غریب محمدرضا نعمت زاده وزیر صنعت، معدن 
و تجارت درباره شركت هاي خودروساز و كمپين نخریدن خودروهاي صفر 
كه به گفته حســين فریدون برادر و دستيار رئيس جمهور مورد اعتراض 
حسن روحاني نيز قرار گرفته است، وزیر صنعت این بار دست به اقدامات 
عجيب تري زده است و حاشيه هاي جدیدتري را در بازار سرمایه به  وجود 

آورده است.
محمدرضا نعمت زاده با ارســال نامه هایي خواستار خروج محصولات 
پتروشــيمي از بورس كالا شده است. او در نامه اي از اسحاق جهانگيري 
معاون اول رئيس جمهور خواسته كه مصوبه ستاد هدفمند كردن یارانه ها 
را مبني بر عرضه محصولات مجتمع هاي توليدي پتروشــيمي در بورس 

كالا به صورت اختياري درآورد.
این گزارش حاكي اســت ستاد هدفمندي یارانه ها با درخواست وزیر 
صنعت مخالفت كرده اما ظاهرا آقاي وزیر دست از نامه نگاري براي حصول 
هدفش  برنداشته است. به گفته فعالان بازار این نامه زمينه اي براي خروج 
محصولات پتروشيمي از بورس كالاست. این نامه توسط ستاد هدفمندي 
مورد تأیيد قرار نگرفت. وزیر صنعت قبلا بار ها در گفت وگو هاي رسانه اي 
و نشست هاي خبري اش به صراحت خواستار خروج معاملات پتروشيمي 
از بورس كالا شده بود. او كه در اردیبهشت ماه از طریق ستاد تنظيم بازار 
تلاش كرده بود معاملات محصولات پتروشــيمي را از بورس كالا خارج 
كند این بار قصد داشــت با امضاي معاون اول رئيس جمهور و از طریق 

جلب حمایت جهانگيري این كار را به سرانجام برساند.
نامه نعمت زاده در حالي به معاون اول رئيس جمهور ارســال شــده 
است كه خود او حاضر نيست در پاسخ به درخواست اسحاق جهانگيري، 
بخشنامه اي را كه براي لغو كاهش قيمت سنگ آهن ابلاغ كرده، لغو كند. 
وزیر صنعت در یک آشــفتگي محض سياست كاملا متضاد و متناقضي 
را در حــوزه صنعت و تجارت دنبال مي كند، درحالي كه از یک ســو در 
صنعت خودرو از سياســت آزاد ســازي  قيمت ها حمایت مي كند اما در 
صنعت پتروشيمي مدافع سياست هایي است كه بازگشت به روش حواله 
و سهميه را تضمين مي كند. به گفته كارشناسان درخواست وزیر صنعت 
براي اختياري شــدن معاملات پتروشيمي در بورس كالا زمينه اي براي 
خروج محصولات پتروشــيمي از بورس كالا و بازگشت به نظام حواله اي 
یعني همان سيســتمي است كه در دهه 60 با توزیع رانت ميان عده اي 

خاص منافع عده اي خاص را تأمين مي كرد.

اقتصاددرآینهرسانهها

شهیدان زنده اند الله و اکبر

بيســت و هشــتمين سالگرد 
عروج خونين پاسدار وظيفه 

شهید مجید شعبانی 
را گرامی می داریم. 
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خانواده شهیدمحل شهادت: جاده مهاباد

تسلیت
انالله و اناالیه راجعون

خبر درگذشــت برادر و عموی عزیزمان علی گلكار بسيار 
سنگين است و به دشواری به باور می نشيند ولی در برابر 
تقدیر خداوند متعال چاره ای جز تســليم و رضا نيســت.  
خداوند غریق رحمتش نماید و به خانواده عزیزش صبر و 

شكيبایی عطا فرماید.  
محمدحسین- فلورا- فرداد- فرزین- 
دانیال- دین یار- نامی- گلکار

قیمت بازارنوع سکه
917000سكه تمام طرح جدید
917000سكه تمام طرح قدیم

471000نيم سكه
261000ربع سكه

171000گرمی
93820هر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
3420دلار
3850یورو
5210پوند

935درهم

یک مقام مسئول در ستاد تنظیم بازار از صدور مجوز افزایش 
5 درصدی قیمت روغن نباتی با در نظر گرفتن قیمت های جهانی 

خبر داد.
این مقام مسئول در وزارت جهاد كشاورزی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
داشــت: براساس مصوبه ستاد تنظيم بازار، صنایع روغن نباتی می توانند 
مشروط به كاهش نيافتن قيمت های جهانی روغن خام و با در نظر گرفتن 

كشش بازار، قيمت روغن نباتی را تا سقف 5 درصد افزایش دهند.
وی اضافه كرد: در این مصوبه به روند قيمت جهانی انواع روغن خام نيز 
توجه شده است، چرا كه براساس آن اگر قيمت جهانی روغن خام كاهش 
پيدا كند، این مجوز افزایش پنج درصدی نيز محلی از اجرا نخواهد داشت.
این مقام مسئول ادامه داد: گرچه قيمت جهانی انواع روغن خام طی 
سال گذشته روند كاهشی داشته است اما در قيمت تمام شده روغن نباتی 
دیگر عوامل مانند سوخت، انرژی، دستمزد و غيره نيز تاثيرگذار هستند كه 
در تصميم گيری برای صدور این مجوز همه عوامل مد نظر قرار گرفته است.
وی افزود: تاكنون هيچ مجوزی برای افزایش قيمت لبنيات صادر نشده 
اســت و همان قانون ابلاغ شده قبلی بر آن حاكم است كه صنایع لبنی 
به شــرط اجرای نرخ خرید 1440 تومانی شير خام می توانستند قيمت 
محصولات خود را تا 15 درصد افزایش دهند، این در حالی اســت كه نه 
تنها این نرخ قانونی برای خرید شــير خام از ســال های گذشته تاكنون 
توســط صنایع لبنی اجرایی نشده است بلكه قيمت محصولات نهایی در 

بازار نيز افزایش یافته است.

ستاد تنظیم بازار خبر داد
صدور مجوز افزایش قیمت روغن

ی  میوه هــا کل  مدیــر
سردســیری و خشک وزارت 
تولید  سرانه  کشاورزی  جهاد 
انگور در ایران را سه برابر دنیا 

اعلام کرد.
رمضان روئين تن در گفت وگو 
با فارس گفت: ســطح كل باغات 
انگور كشور 290 هزار هكتار است 
كه 220 هزار هكتار آن آبی و 70 

هزار هكتار آن دیم است.
وی گفت: ســالانه 2 ميليون 
و 800 هزار تن از تاكســتان های 
كشــور، انگور به دست می آید كه 

عملكرد باغات آبی كشــور در هر 
هكتــار حدود 12 تــن و عملكرد 
باغــات دیم كشــور در هر هكتار 

به طور متوسط 4/5 تن است.
مدیركل ميوه های سردسيری 
و خشک وزارت جهاد گفت: سالانه 
حدود 640 هزار تن انگور در كشور 
به كشمش تبدیل می شود و از این 
مقدار تقریبا 160 هزار تن كشمش 

به دست می آید.
روئين تن سرانه توليد انگور در 
دنيا را 11كيلوگرم برای هر نفر و در 
ایران بيش از سه برابر یعنی 34/5 

كيلوگرم عنوان كرد و گفت: سرانه 
مصرف تازه  خوری انگور در كشور 

15 كيلوگرم است و بقيه انگور در 
صنایع تبدیلی به كشمش، آبغوره 

و سایر محصولات تبدیل می شود.
وی بيــان داشــت: اگرچه در 
توليد انگور در جهان حائز رتبه نهم 
هستيم اما سالانه فقط 12 هزار تن 

از این محصول صادر می شود.
مدیركل ميوه های سردسيری و 
خشک وزارت جهاد بيان داشت: در 
توليد و صادرات كشمش از قدیم 
در جهان از جایگاه خوبی برخوردار 
بوده ایم و از 160 هزار تن توليد این 
محصــول حدود 113 هزار تن آن 

صادر می شود.
روئين تن با بيان اینكه صادرات 

كشمش سالانه درآمد 300 ميليون 
دلاری را برای كشــور دارد، گفت: 
كشورهای حاشــيه خليج فارس، 
روسيه، اوكراین و اتحادیه اروپا از 

مشتریان كشمش ایران هستند.
وی تصریح كرد: چند محصول 
باغی از جمله ســيب، مركبات و 
كشمش كه از انگور حاصل می شود 
ایران موثر  اقتصاد  صادراتشان در 
است بنابراین دولت سالانه برای آن 
قيمت تضمينی تعيين می كند كه 
امسال قيمت پيشنهادی وزارتخانه 

به دولت 2700 تومان است.

وزارت جهاد کشاورزی:

سرانه تولید انگور در ایران 3 برابر دنیاست

و  برنامه  کمیسیون  عضو 
بودجه مجلس شورای اسلامی 
بانک مرکزی در  گفت: اقدام 
برداشــت از صندوق توسعه 

ملی غیرقانونی است.
در  احمــدی  علی محمــد 
گفت وگو با خبرگزاری فارس، با 
اشاره به اظهارات چند روز گذشته 
مدیرعامل صندوق توســعه ملی 
مبنی بر استفاده بانک مركزی از 
منابع صندوق، اظهار داشت: این 
موضوع به قانــون برنمی گردد و 
علت آن عدم شفافيت به جهت 

اجرا نشدن قانون است.
وی گفــت: منابــع صندوق 
توسعه ملی، حجم پول های بلوكه 
و برداشــت و تعهدات مشخص 
نيست كه این مباحث در برنامه 

ششم توسعه شفاف تر می شود.
وی با بيان اینكه بانک مركزی 
رابط بين صندوق توسعه ملی و 
بانک های عامل است، تصریح كرد: 
منابع صندوق باید در یک حساب 
كه همان خزانه بوده، براساس نظر 
هيئــت امنا و از طریق بانک های 
عامل به طرح ها پرداخت شــود 
و قانون نيز مصارف آن را تعيين 

كرده است.
این نماینده مجلس با تاكيد بر 
اینكه بانک مركزی باید امانت دار 
صندوق توسعه ملی باشد، یادآور 
شد: استفاده از منابع صندوق به 
روش های گوناگون درست نيست 
و اینكه هر موقع دولت ها با كسری 
رو بــه رو باشــند از  این منابع به 
صورت ریال یا ارز استفاده كنند،  

آرام به یک سنت متعارف تبدیل 
اظهارات مدیرعامل  و  می شــود 
صندوق می تواند به شكل جدی 
جلوی چنين مباحث غيرقانونی 

را بگيرد.
وی با اشاره به اینكه صندوق 
طبــق قانون برنامــه پنجم حق 
انجام عمليــات بانكی و ارزی را 
ندارد، گفت: این صندوق جایگاه 
بالادســتی و توســعه ای دارد و 
مانند تمام دستگاه ها حسابی نزد 
خزانه داشــته و سوال این است 
كــه آیا بانک مركزی می تواند به 
حساب های حقوقی دست اندازی 
كند؟ در حالی كه برداشت باید با 
مجوز هيئت امنا و مدیرعامل بوده 
و فقط روند اجرایی از طریق بانک 

مركزی انجام خواهد شد.

احمــدی در پاســخ به این 
ســوال كه گفته می شــود علت 
سوءبرداشــت ها به دليل حساب 
مشــترک با بانک مركزی است، 
عنوان كرد: حســاب مشــترک 
مفهوم نــدارد، بلكه صندوق نيز 
مانند دیگر دستگاه ها نزد خزانه 
حســابی داشــته و انجــام امور 
از طریــق این حســاب صورت 

می گيرد.
عضــو كميســيون برنامه و 
بودجه مجلــس با بيان اینكه در 
سياست های ابلاغی برنامه ششم 
توســعه عنوان شده حساب این 
صندوق باید از بانک مركزی جدا 
شــود، گفت: مطالبه مســئولان 
صندوق این بوده كه منابع ارزی 
را در بانک هــای خارج برده و اما 

این كار باید از طریق بانک مركزی 
انجام شود، اما اگر صندوق بخواهد 
خود این كار را انجام دهد صورت 
مسئله عوض می شود؛ زیرا برنامه 
پنجم اجــازه انجام ایــن كار را 
نمی دهد و بانک مركزی نيز صرفا 
نگهدارنده حساب صندوق بوده تا 

از تصدی گری پرهيز شود.
وی ادامه داد: در این صورت 
برداشت  صندوق حق دریافت و 
داشته و می تواند عمليات بانكی 

نيز انجام دهد.
 به گفتــه وی بانک مركزی 
حق جابه  جایی و برداشت منابع 
صنــدوق را در زمان كمبود ارز و 
بروز مشكلات طبق قانون ندارد و 

این كار غيرقانونی است. 
این نماینــده مجلس افزود: 

متاسفانه مسئولان بانک مركزی، 
صندوق توســعه ملــی و رئيس 
سازمان مدیریت با تفاسير مختلف 
رقم دقيقی از موجودی و منابع، 
ارزهای بلوكه شــده و تعهدات و 
برداشت های دولت ارائه نكردند و 
برای یک بار برای سنگ بنای عدم 
شفافيت در برنامه ششم برداشته 

شده و تكليف آن روشن شود.
وی با اشاره به اظهارات اخير 
مدیرعامل صندوق توســعه ملی 
مبنی بر اینكه بانک مركزی منابع 
صندوق را زیاد برآورد كرده و یا 
بالعكس، تاكيد كرد: در دولت ها 
پول هایی از منابع برداشت شده 
و هر كدام به دنبال ســهم خود 
هســتند و این ســردرگمی باید 

رفع شود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

اقدام بانک مرکزی در برداشت از صندوق توسعه ملی غیرقانونی است

واردات  ممنوعیت  وجود  با 
برنج شــاهد ورود هزاران تن 
برنج به کشــور بوده و سؤال 
اینجاست که چه کسانی ورود 
این محموله ها را موجب شده اند.

علی رغــم ممنوعيــت واردات 
برنج، شــاهد ورود هزاران تن برنج 
به كشور هســتيم. اینكه این برنج 
چگونه وارد می شــود سؤالی است 
كه ذهن بسياری از دلسوزان را به 

خود مشغول كرده.
به گزارش تسنيم امسال و سال 
گذشــته با وجود ممنوعيت ثبت 
سفارش برنج كه به منظور كنترل 
واردات و كاهش ميزان آن توسط 
وزارت جهــاد كشــاورزی صورت 
گرفته، كماكان شاهد واردات این 
از  اما كشاورزان  محصول هستيم. 
برنج گلایه داشته  واردات بی رویه 
و عنوان می كردند كه این واردات 
باعث زمين خوردن  برنج خارجی 
و كاهش قيمت برنج توليدی آنها 

می شود.
بــا ایــن اقــدام وزارت جهاد 
كشــاورزی، توپ به زمين سازمان 
توســعه و تجــارت افتــاد كه چرا 
ثبت سفارشی برای برنج، در زمان 
ممنوعيــت آن صــادر می كند. به 
همين منظور افخمــی راد نيز در 
جمع خبرنگاران اعلام كرد كه این 
واردات از طریق ثبت سفارش های 
گذشته انجام می شود و قانونی است.

مدیركل دفتر مقررات صادرات 
و واردات سازمان توسعه تجارت نيز 
در پاسخ گفت: حرف جدیدی برای 

گفتن ندارد.
مدیرعامل  كرباسيان،  مسعود 
واردات  چگونگــی  درباره  گمرک 
غيرقانونــی برنج، با بيــان اینكه 
براساس قانون، ملوانان و مرزنشينان 
می توانند بدون ثبت سفارش، برنج 
وارد كننــد اعلام كرد: براســاس 
قانون 103 هزار ملوان كشــور 6 
بار در ســال و هر بار 700 كيلو و 

حدود پنج ميليون نفر مرزنشــين 
به استثنای اســتان های گيلان و 
مازنــدران به ازای هر نفر 50 كيلو 
بدون ثبت سفارش می توانند برنج 

وارد كشور كنند.
وی همچنيــن گفتــه كه اگر 
می خواهيم ورود برنج به كشور به 
طور كلی ممنوع شــود باید قانون 
را عــوض كنيم. مــا مجری قانون 
هستيم و نمی توانيم خودمان قانون 

را تغيير دهيم.

بانک ها دست دارند
 نه ملوانان

لازم به ذكر اســت كه درباره 
زمــان اعــلام ممنوعيــت ثبت 
سفارش برنج در سال گذشته نيز 
اتفاق نظر وجود ندارد و زمان های 
دبير  می شــود.  مطرح  متعددی 
انجمن برنج این زمان را فروردین، 
دبير انجمــن واردكنندگان برنج 
مهر ماه و معــاون زراعت وزارت 
جهاد كشاورزی این زمان را اسفند 

ماه سال گذشته اعلام كرد.
طبق آمارهای رسمی گمرک، 
در ســال گذشته حدود 910 هزار 
تــن برنج به كشــور وارد شــد و 
در پنج ماهه ابتدایی امســال هم 
340هزار تن ارزش برنج وارد شده 

هم 354ميليون دلار است.
بنا بــر این گــزارش در كنار 
ایــن حجــم از واردات می توان به 
واردات غيرقانونی نيز اشــاره كرد 
به طوری كه یک مســئول انجمن 
واردكنندگان برنج كشور اعلام كرد 
كه در ماه های ابتدایی سال جاری 
ماهانه 30 هزار تن برنج قاچاق به 

كشور آمده است.
وی دليــل ایــن واردات لجام 
گســيخته را متوجــه بانک هایی 
دانســت كه به دليل ســودآوری 
واردات برنــج بــه ایــن كار روی 

آورده اند.
دبير انجمن برنج نيز گفت كه 
واردات این حجم از برنج توســط 

پذیرفتنی  ملوانان  و  مرزنشــينان 
نيســت و نمی شــود پذیرفت كه 
واردات یک سوم برنج، كار آنها باشد 
اما باید ثبت سفارش های برنج كه 
مانند چک های ســفيد امضا صادر 

می شود را جمع كرد.
جميل عليزاده شایق اضافه كرد 
كه بنده اطلاعی از واردات ملوانان 
نداشتم اما باید ميزان واردات بدون 
ثبت ســفارش برنج توسط آنها و 
مرزنشينان را از كل مجوز واردات 
برنج كم كرد تــا تنظيم بازار این 

محصول را از بين نبرد.
همچنين یكی از واردكنندگان 
برنج كه در یكی از مؤسسات شبه 
دولتی فعال است، گفت: قيمت هر 
كيلو برنــج وارداتی با هزینه تمام 
شــده دو هزار تومان است اما این 
محصول در بــازار مصرف چهار تا 
پنج هزار تومان به فروش رسيده و 
سود سرشاری را نصيب واردكننده 

یا توزیع كننده می كند.

در سال گذشــته برای 32 هزار و 973 فقره پرونده خسارت 
آتش سوزی در صنعت بیمه تشکیل شد.

به گزارش روابط عمومی بيمه مركزی، براساس بررسی آمارهای اوليه 
سال 1393، در رشته بيمه آتش سوزی تعداد 32 هزار و 973 فقره پرونده 
خسارت آتش سوزی در صنعت بيمه تشكيل و مبلغ 2 هزار و 846 ميليارد 
ریال خسارت از سوی شركت های بيمه به زیان دیدگان پرداخت شده است.

از این تعداد 309 فقره بيمه نامه خسارتی با زیان بيش از یک ميليارد 
ریال مربوط می شــود كه ميزان خسارت های پرداختی این پرونده ها نيز 
مبلغ تقریبی 2 هزار ميليارد ریال بوده است. براساس بررسی های آماری، 

ضریب خسارت در رشته بيمه آتش سوزی نرخ صعودی داشته است.
همچنين حق بيمه توليدی این رشته در سال 1392 نسبت به سال 
قبل 31/69 درصد و ميزان خسارت پرداختی هم در این سال نسبت به 

مدت مشابه رشد 8/62 درصدی داشته است.

بیمه مرکزی: در سال 93
33 هزار نفر 

خسارت بیمه آتش سوزی گرفتند

رئیس مرکز توسعه نوغانداری کشور گفت: امسال در مجموع 
900 تن پیله تر ابریشم تولید و هر کیلوگرم آن 20 هزار تومان به 

بخش غیردولتی فروخته شد.
علی اصغر داداش پور در گفت وگو با فارس درباره توليد پيله تر ابریشم 
اظهار كرد: امسال در مجموع 900 تن پيله تر ابریشم توليد و روانه بازار 

شد كه تمام آن را بخش غيردولتی خریداری كرد.
وی درباره قيمت پيله تر ابریشم گفت: امسال قيمت تضمينی پيله تر 
ابریشــم 15 هزار و 100 تومان تعيين شد اما بطور متوسط هر كيلوگرم 

از این محصول حدود 20 هزار تومان خریداری شد.
رئيس مركز توســعه نوغانداری كشور با اشاره به تلاش برای افزایش 
انگيزه توليد پيله تر ابریشــم در بين مــردم تصریح كرد: انتظار داریم با 
افزایش قيمت تضمينی و نزدیک شدن آن به قيمت توافقی، انگيزه كافی 
برای توليد كرم ابریشم بين نوغانداران در سال آینده فراهم شود. وزارت 
جهاد كشاورزی در نظر دارد با كاشت یک ميليون نهال توت اصلاح شده، 

آنها را بين مردم توزیع كند.
داداش پور درباره حمایت از نوغانداران كشــور نيز گفت: برای ســال 
زراعی جدید قبل از شــروع كار، قيمت تضمينی پيله تر ابریشم را اعلام 
می كنيم. یكی دیگر از راه های حمایت از صنعت نوغانداری، افزایش تعرفه 

واردات نخ ابریشم است.
وی افــزود: در جهــت حمایت از نوغانــداران، 400 نفر از آنان برای 

برخورداری از تسهيلات بانک شناسایی و معرفی شده اند.

رئیس مرکز توسعه نوغانداری کشور:
900 تن پیله ابریشم امسال تولید شد

یک رسانه حامی دولت که پس 
از مشاهده واکنش های منفی بورس 
به مذاکرات هسته ای، تحلیل های 
خود از شکوفایی بازار سرمایه پس 
از توافــق را نقش بر آب می بیند، 
زمان بازگشــت رونق به بورس را 

سال های 95 و 96 عنوان کرد! 
خبرگزاری ایســنا در گفت وگو با 
یک كارشناس، به رفتار كنونی بورس 
اشاره كرد و در مورد ركود دامنه دار بازار 

سرمایه در ماه های اخير نوشت: اگر بازار 
سرمایه را تابلویی از اقتصاد كلان جامعه 
در نظــر بگيریم و بورس را نمایشــگر 
اختيارات روانی و باطنی اقتصاد تصور 
كنيم می توان گفت كه واكنش كنونی 

بورس تهران طبيعی است. 
ایــن خبرگــزاری از قــول علی 
صادقين افزود: بنابراین عليرغم حجم 
نقدینگی بالا، گــردش مالی افت كرد 
و انتظار ســودآوری مثبت در مقایسه 

با ســود بانكی به شدت كمرنگ شد. 
همچنين بخش حقيقی و كالا و خدمات 
نكردندكه  ایجاد  چندانی  ســودآوری 
به واســطه آن گزارش های مثبتی از 

شركت ها دریافت شود. 
ایــن كارشــناس بازار ســرمایه 
خاطرنشــان كرد: علاوه بــر این عدم 
قطعيت توافق و آزاد شــدن دارایی ها 
و ركود نســبی ســایر بازارها، در بازار 
بورس هم نمایان شــد؛ به طوری كه 

در شرایط كنونی سهامداران در انتظار 
انتشار گزارش های واقعی از بخش های 

اقتصاد كلان كشور هستند. 
صادقين به پيش بينی آینده بورس 
پرداخت و گفت: اواخر سه ماهه سوم 
و ســه ماهه چهارم رشد محدودی در 
سهام شركت ها شاهد خواهيم بود، اما 
انتظار سودآوری قطعی و بلند مدت در 
ســال 1395 و 1396 محقق می شود. 
این در حالی است كه با لغو تحریم ها 

و اجرا شدن توافق و گشایش سوئيفت 
در حوزه بانكــی، خودرویی و ليزینگ 
نقدینگی وارد بازار سرمایه می شود اما 
این موارد هنوز عملی نشــده و انتظار 
بازار رفتار انتظار گونه در بخش واقعی 

اقتصاد است. 
این كارشناس بازار سرمایه تصریح 
كرد: در صورت لغو تحریم ها صنایعی 
مانند بانكی، خودرویی، تجهيزات برقی 
و صندوق های ســرمایه گذاری زودتر 

از ســایر بخش ها تاثيــر می پذیرند و 
می توانند مورد اقبال ســهامداران قرار 

بگيرند. 
گفتنی اســت شاخص كل بورس 
اوراق بهــادار تهــران پــس از توافق 
هســته ای بيش از 3 هزار واحد ریزش 
كرد. این درحالی بود كه حاميان دولت 
مدعی بودند بورس با توافق هسته ای، 
زیان دو ســاله گذشته خود را جبران 

خواهد كرد.

خبرگزاری حامی دولت مطرح کرد

سودآوری بورس، ۲ سال دیگر!

یک عضو کمیســیون برنامه 
و بودجه گفت: دولت باید نهایت 
دقت را در آزادسازی سهام عدالت 
به خرج دهد تا این ســرمایه به 
کمین  که  دلال  عده ای  دســت 
کرده انــد و می خواهنــد از آن 
ســودهای کلان بیرون بکشند، 

نیفتد.
غلامعلی جعفرزاده در گفت وگو با 
پایگاه اطلاع رسانی بازار سرمایه )سنا( 
اظهار داشــت: هدف اصلی از اجرای 
طرح سهام عدالت، توزیع عادلانه ثروت 
بين تمام اقشار جامعه بوده است اما اگر  
صاحبان این سهام بخواهند برگه هایی 
را كه در دست دارند بفروشند و چيز 

دیگری بخرند، ثــروت در یک جای 
دیگری به شــكل ناعادلانه انباشــت 

خواهد شد.
براســاس قانون، آزادسازی سهام 
عدالت 10 ســال زمان دارد كه پایان 
این زمان انتهای سال 94 خواهد بود؛ 
البته به علت برگزاری مجامع شركت ها 
در تير هر سال، طبق قانون تا تابستان 

سال 95 فرصت باقی است.
همچنين اگر ظرف مدت 10 سال 
یــا كمتر از آن ثمن معامله تخصيص 
یابد و از محل ســود سهام تامين و به 
خزانه واریز شود، این سهام آزادسازی 
می شود تا در اختيار افراد قرار گيرد و 
اگــر این اتفاق رخ ندهد ميزانی كه از 

سود سهام پرداخت شده آزاد می شود 
و مابقی در اختيار دولت خواهد بود.

عضو كميســيون برنامه و بودجه 
در ادامه افزود: برگه های سهام عدالت 
به شــكل ارزان و منطقی به عده ای 
نيازمند واگذار شــده است. حال اگر 
كسی بياید و اینها را بخرد- كه مفت 
هم می خرد- می تواند برود و در جایی 
دیگر انباشــت ثروت ناعادلانه داشته 
باشد. بنابراین دولت باید نهایت دقت 
را  در این آزادســازی به خرج دهد تا 
این سرمایه به دست عده ای دلال كه 
كميــن كرده انــد و می خواهند از آن 

سودهای كلان بيرون بكشند، نيفتد.
جعفــرزاده گفت: ســهام عدالت 
فی نفســه چيز خوبی بود ولی بعدها 
دچــار اشــكالاتی در اجــرا و نحوه 
ساماندهی و مدیریت سهام شد، درست 
شبيه آنچه در ماجرای هدفمندی اتفاق 
افتاد. طرح خوبی شكل گرفت اما بعد از 

مسير اصلی خود منحرف شد.
این نماینده مجلس در پاســخ به 
این سؤال كه الگوی پيشنهادی شما 
برای واگذاری و آزادسازی سهام عدالت 
چيست، گفت: مدیریت سهام عدالت 
با همين تعاونی هایی كه شكل گرفته 
درست است. منتهی تعاونی ها باید به 
سمت اقتصادی شدن پيش بروند كه 
الان اقتصادی نيستند، ضمن اینكه آن 
مجموعه ای كه به بورس آمده، همچنان 

باید در بورس باشد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

دلالان برای سهام عدالت کمین کرده اند

مدیرعامل شهر جدید پردیس مدعی شد: دیگر شاهد افزایش 
قیمت مسکن مهر پردیس نخواهیم بود.

حســين رجب صلاحی در گفت وگو با فارس در پاســخ به این سوال 
كه گفته می شود برخی از انبوه سازان برای افزایش مجدد قيمت مسكن 
در شــهر پردیس روند ساخت و ساز را كند كرده اند، گفت: هيچ افزایش 
قيمتی برای واحد های مســكن مهر پردیس نخواهيم داشــت و موضوع 

جدیدی اعلام نشده است.
وی در پاسخ به این سوال كه گفته می شود در فاز 3 افزایش قيمت رخ 
داده است، افزود: دستورالعمل شماره 3 هر چه بوده است، همان در حال 
اجرا است و واحدهای فاز 3 شهر پردیس در حال تحویل است به طوری 
كه در حال حاضر 1100 واحد باقی مانده است كه روزانه 20 واحد تحویل 
می دهيم و اینها هم در حال نصب آسانسور و تست آب هستند.وی افزود: 
برای واحد هایی كه در فاز 3 در حال تحویل آن ها هستيم دستگاه هایی را 

خریداری كرده ایم تا به راحتی آب شرب به واحدها انتقال یابد.
رجب صلاحی با اشــاره به اینكه دستورالعمل چهارمی در واحدهای 
مسكن مهر شهر جدید پردیس در كار نيست، تاكيد كرد: در حال حاضر 
در فاز 11 شهر پردیس 200 خودرو و ماشين آلات در دل  كوه مشغول كار 
كردن هستند. گفتنی است تاكنون طی 3 دستورالعمل قيمت واحدهای 
مســكن مهر افزایش یافته است و همين مسئله مردم را نگران كرده كه 

مبادا باز هم به بهانه خاصی قيمت این واحد ها افزایش یابد.

مدیرعامل شهر جدید پردیس:
مسکن مهر پردیس

 دیگر افزایش قیمت نخواهد داشت

مدیر مرکــز رتبه بندی 
یکصد شــرکت برتر ایران 
این  رتبه بنــدی  نحــوه 

شرکت ها را اعلام کرد.
یک  در  درویــش  مجيــد 
نشست خبری گفت: در فرآیند 
رتبه بندی شركت های برتر این 
شــركت ها علاوه بر مقایسه با 
یكدیگــر، در گروه خودشــان 
نيز با هم مقایســه می شوند، با 
این ارزیابی تصویری از رشــته 
های كســب و كار در كشــور 
ارائــه می شــود كــه می تواند 
مورد اســتفاده سياست گذاران 

اقتصادی قرار گيرد.
اینكه ســال  وی بــا بيان 
گذشته نيز كف  فروش شركت ها 
بــرای حضور در ایــن ارزیابی 
شده  تعيين  تومان  20ميليارد 
بود، گفت: این رقم 2 سال پيش 
معادل 40 ميليارد تومان بود. 

بــه گفتــه وی، در ارزیابی 
شركت ها وضعيت مالكيت آنها 
در سه دســته مالكيت دولتی، 
مالكيت خصوصی و شركت های 
با مالكيت نهادها و مؤسســات 

عمومی تقسيم بندی می شود.
درویــش تصریح كــرد: در 

رتبه بندی ســال گذشــته در 
بين 100 شركت اول 7 درصد 
دولتی، 65 درصد خصوصی و 

25 درصد نيز عمومی بودند.
با اشــاره به  وی همچنين 
ارزیابی 500 شركت برتر ایران با 
500 شركت برتر تركيه و آمریكا 
در سال گذشته، گفت: فروش 
اولين شــركت برتر تركيه 1/2 
برتر  اولين شركت  برابر فروش 
ایران بود و فروش اولين شركت 
برتر آمریكا 30 برابر فروش اولين 

شركت برتر ایران تعيين شد.
وی توضيــح داد: در ایران 
گروه فرآورده های نفتی، بانک ها 
و مؤسسات اعتباری و شركت ها 
و گروه های چند رشته صنعتی 
سه دسته اول شركت های برتر 
را تشكيل می دادند در حالی كه 
این تقسيم بندی در تركيه شامل 
گروه فرآورده های نفتی، انرژی 
و خرده فروشــی و در آمریــكا 
شامل گروه فرآورده های نفتی، 
فروشگاه ها و بانک ها و موسسات 

اعتباری می شد.
وی در پاســخ به این سؤال 
فارس كــه با توجه بــه ركود 
موجود در كشور، آیا پيش بينی 

شما از ميزان فروش شركت های 
مورد ارزیابی در فرآیند امسال 
نسبت به سال گذشته كاهشی 
توليد  ميــزان  گفت:  اســت؟ 
شــركت ها در سال 93 نسبت 
به 92 كاهش نداشــته و علاوه 
بر این، هر ســال شــاهد رشد 
20 تــا 30 درصــدی فروش 
به همين  شركت ها هســتيم، 
دليــل پيش بينی مــا كاهش 

فروش شركت ها نيست.
مدیر مركز رتبه بندی 100 
شركت برتر همچنين از افزایش 
15 درصــدی هزینــه ارزیابی 
شــركت ها در فرآیند امســال 
خبر داد و گفت: هزینه ارزیابی 
100 شركت اول با 400 شركت 

بعدی متفاوت است.
در ادامه این برنامه مجتبی 
رجب بيگی، مدیرعامل سازمان 
مدیریت صنعتی نيز با اشاره به 
برگــزاری هجدهمين همایش 
معرفی 100 شركت برتر ایران 
در بهمن ماه سال جاری، اظهار 
داشــت: ثبت نام از شركت های 
متقاضی حضور در این فرآیند 
از مرداد ماه آغاز شده و تا پایان 

شهریور ادامه دارد.

در سال جاری رخ داد

ورود صدها هزار تن برنج خارجی با وجود ممنوعیت واردات

نحوه رتبه بندی 100 شرکت برتر ایران 
اعلام شد


